



មាណជួងចិត្ត

កថាបុខ

ប្រលោមលោកថ្មីដែលខ្ញុំសូមយកមកស្នើ ជាគ្រឿងកម្សាន្តសម្រាប់អ្នកអានក្នុងពេលនេះ ជាញឹកញាប់ទី៤របស់ខ្ញុំ។ ដូចមុនៗដែរ សៀវភៅនេះបានតែងចប់ក្នុងពេលឧត្តមគតិមិនទាន់ត្រូវទម្លុះទម្លាយ ជាណាស់ណាពេកទេដោយបញ្ហាជីវិត ពេលគម្រប់២០ឆ្នាំ មកហើយ។ ក្រដៅសំណៅដើមប្រែសម្បុរឡើងលឿងពណ៌ស្ករត្នោត ហើយផុយរះដុះព្រោះជរាភាព។

ហេតុផលដែលនាំឱ្យខ្ញុំស្នាក់ស្នើ យឺតយ៉ាវក្រផ្សាយដល់ម្ល៉េះមកពីមានបារម្ភក្រែងអ្នកផងលើកត្តបុគ្គលខ្លះក្នុងរឿងទៅប្រដូច ឬចោទ ថាជាផ្នែកជីវភាពរបស់បុរសស្រ្តីណាមួយ ឬយល់ថា ជាការរិះគន់ចំពោះអ្នកមុខ អ្នកការណាមួយទៅវិញ។ ក្នុងចំណុចនេះ ពិសោធន៍នៃរឿង “ផ្កាស្រពោន” បានផ្តល់នូវឧទាហរណ៍ស្រាប់មកហើយ ព្រោះមានអ្នកអានច្រើនអ្នកបានយល់ច្រឡំ ហើយលើកប្រដូចត្តបុគ្គលនានាក្នុង រឿងនោះទៅលើជនដែលមានជីវិតរស់នៅមែនទែន។ ដើម្បីជៀសវាងមន្ទិលសង្ស័យយ៉ាងនេះទៀត ខ្ញុំបានយល់ថា គប្បីទុកពេលវេលាក្នុង ហួសទៅហើយឱ្យបានវែងឆ្ងាយបន្តិចសិន ក្នុងបំណងបន្សាបការប្រដូចឬអត្តាធិប្បាយផ្សេងៗ ដែលអាចកើតមានឡើង។

ដូច្នោះខ្ញុំសូមបញ្ជាក់ជូនជាថ្មីថា សៀវភៅនេះពុំមែនជាប្រវត្តិបន្លំរបស់ជនរូបណាមួយឡើយ ទោះមានឋានៈក្នុងសង្គមខ្ពស់ឬទាប យ៉ាងណាក៏ដោយថ្វីបើនៅភាគខាងចុងមានព្រឹត្តិការណ៍ប្រវត្តិសាស្ត្រចូលមកជាផ្ទាំងតម្បាញនៃរឿងលើក។ អាស្រ័យហេតុនេះ ប្រសិន បើអ្នកអានសង្កេតឃើញ ឬយល់ថា មានកន្លែងណាសមដូចការពិតខ្លះ សូមសន្និដ្ឋានចាត់ជាដំណើរចែកជូនទៅវិញផងចុះ។

ប្រលោមលោក **“មាណជួងចិត្ត”** នេះនិទានបានផ្តើមក្នុងឆ្នាំ១៩៣៩ គឺនៅពេលសង្គ្រាមលោកលើកទីពីរចាប់ផ្តើមឡើង ហើយមកចប់នៅចុងឆ្នាំ១៩៤៦ គឺនៅពេលខេត្តបាត់ដំបង និងដែនដីយើងទាំងប៉ុន្មានដែលបាត់បង់ទៅនោះ បានវិលត្រឡប់មកចូលរួមក្នុង សហគមន៍ជាតិវិញ។

អ្នកនិពន្ធមានបំណងឱ្យសៀវភៅនេះមានគុណភាពជាកញ្ជក់ ឬជាផ្ទាំងគំនូររូបភាពសំរាប់គំនិត និងឧត្តមគតិរបស់យុវជនខ្មែរក្នុង សម័យនោះ។

មានហេតុមួយទៀតដែលនាំឱ្យប្រតិស្នូររឿង **“មាណជួងចិត្ត”** នេះ។ អ្នកអានយ៉ាងក្រាស់ក្រែលមាននារីជាភាគច្រើន បានបន្ទោស ខ្ញុំថា ចិត្តអាក្រក់ណាស់ដោយបណ្តោយឱ្យ នាងវិធាវីក្នុងរឿង **“ផ្កាស្រពោន”** ស្លាប់បាត់បង់ជីវិតទាំងក្មេងខ្ចី ហើយស្លូតត្រង់ផង។ ខ្ញុំសរសេរ រឿងថ្មីនេះក្នុងបំណងចង់លុបលាងនូវការរិះគន់បែបនេះទៀត តើសម្រេចដូចប្រាថ្នាមែនឬយ៉ាងណា សូមមិត្តទាំងឡាយមេត្តាវិនិច្ឆ័យផង ចុះ។

សរុបសេចក្តីទៅ សៀវភៅរឿងនេះដែលបរិបូណ៌ដោយយុវភាព ហើយដែលពិពណ៌នាអំពីគំនិត និងឧត្តមគតិនៃយុវជនក្នុងអំឡុង ឆ្នាំ១៩៣៩-១៩៤៦ សូមយុវជនយើងជំនាន់ក្រោយទុកជាសក្ខីភាពមួយនាកាលសម័យនោះ។

ខ្ញុំសូមខ្ចីសៀវភៅនេះចំពោះវិញ្ញាណក្ខន្ធ លោក យួន នៅ ជាបិតានិងលោក ឱរ ស៊ុន ជាឪពុកផងដែលលោកបានណែនាំឱ្យ ស្រឡាញ់អក្សរសាស្ត្រតាំងពីកុមារភាព ហើយចំពោះយុវជនយើង រីបុរសយើងដែលបានបូជាជីវិតដើម្បីមាតុភូមិ។

ភ្នំពេញ មេសា ១៩៧២
ន.ហ



២១៤

វិទ្យាស័យ គ.ស ១៩៣៩

ដូចជាពិបាកគិតដែរ!... មិនដឹងជាចាប់និយាយពីត្រឹមណាទេរឿងនេះ ព្រោះមានរាង និងភាពដូចពពក មានពណ៌ចម្រុះដូច ឥន្ទធន ហើយមានមាឌនិងកម្ពស់កម្ពស់ប៉ុនយក្ស។

ក្នុងដួងចិត្តយុវជនអាយុម្ភៃឆ្នាំអារម្មណ៍អស្ចារ្យនេះ ជួនណាបោកបក់ជាព្រះ ជួនណាជាតំណាងជាខ្យល់ជំនោរ។ ទុក្ខ និងសេចក្តី សង្ឃឹមតែងផ្លាស់វេនគ្នាក្នុងសតិមួយដែលមានគំនិតវែងឆ្ងាយ តែស្រួយដូចពពុះសាប៊ូដែលអណ្តែតត្រសែតមួយសន្ទុះ លំអដោយ ឆព្វពណ៌រង្សីចាំងឆ្លុះទៅលើ។

ឱ ! ឆ្នេរសមុទ្រដែលបរិបូណ៌ដោយក្លិនក្រអូបឈ្ងុលដែលវិចិត្រដោយកូនខ្ទមជ្រកក្រោមដើមដូងល្ងង់ល្ងែ មានកម្រងវល្លិផ្កាវិ រុក្ខាបដូចហត្ថានាងនាដកា។ វាយោហើរពីផ្ទៃសាគរមកយោលផ្ទូងធម្មជាតិ ឱ្យមានចលនាទន់ភ្លន់ រួចហើយក៏តាំងដឹកនាំទៅឆ្ងាយនូវ ពិដោរឈ្ងុយឈ្ងប់។

ទេសភាពត្រកាលនេះ មាននាទីជាអង្រឹងសម្រាប់យោលរំសាយទុក្ខនៃយុវជនដែលស្រវឹងដោយឃ្លោង ដោយកាព្យថ្លាដូចចរណ៍ ហើយស្អាតដូចពន្លឺព្រះចន្ទពេញបូណ៌មី។ ករីនិពន្ធដ៏មានពាក្យពិរោះ ហាក់ដូចជាកើតពីទេពកោសល្យដែលត្រាំនៅ ក្នុងទុក្ខព្រួយ ហើយ រមែងក្តោបស្រោបនូវការដ្ឋាននៃជីវិត បរិបូណ៌ទៅដោយការប្រយុទ្ធ ការដណ្តើមស្ទើរស៊ីសាច់គ្នា។

អាត្ម័នជរា ព្រលឹងធម៌អាចរត់ចូលជ្រកបានក្នុងសាសនា ប៉ុន្តែអាត្ម័នក្មេងចិន្តានឹងរកកំពង់ផែចូលសម្រាកបានតែក្នុង កាមារម្មណ៍។

គិតសព្វទៅ សេចក្តីស្នេហាជាសាសនាមួយបែបដែរសម្រាប់យុវជន ព្រោះរមែងមានសទ្ធា មានជំនឿ មានសេចក្តីទុកចិត្តទៅ វិញទៅមក។ តែសាសនានេះចាស់ៗបែរជាមិនយល់ដោយភ្លេចសូន្យយើង ថាកាលពីដើមមកខ្លួនធ្លាប់ក្មេងដូចគ្នាដែរទេតើ ហេតុដូច្នោះ ហើយបានជាចាស់ៗទាំងនោះតែងកាន់គំនិតវែងក្តី កាន់លទ្ធិសម្បូរជួសជុលទ្វិចំពោះបំពង់ត្រួយខ្លីនៃមនុស្សជាតិ។

គួរយើងគិតថា ផ្កាក្រូចពោធិ៍សាត់មានក្លិនក្រអូបជាងផ្លែវាដែលទុំលឿងផូរ។ យ៉ាងនេះហើយបានជាយុវជនអាចក្រេបខ្ជិជារស ជីវភាពបានជាជាងមនុស្សរសៀល ដែលជាហេតុនាំឱ្យ មាណា និង មាណវី មានទីតាំងជិតជាងក្នុងគោលបំណង ព្រះកាមទេព។

គំនិតវិពណ៌នាខាងលើនេះ ជាយោបល់របស់ក្មេងៗដែលរៀននៅវិទ្យាល័យស៊ីសុវត្ថិ ក្នុងសម័យមុនកើតសង្គ្រាមលោកលើកទី ពីរ។ យុវជនទាំងនោះយល់ដោយខុស ហើយអយុត្តិធម៌ខ្លះផង ក៏ពុំដឹងថាចាស់ៗសង្កត់សង្កិនព្រលឹង និងចិន្តារបស់ខ្លួន ហើយថែមទាំង បំពុលសេចក្តីត្រេកត្រអាលទៀតផង។

គិតខុសក៏ដោយ ត្រូវក៏ដោយ ក្មេងៗបើយល់យ៉ាងណាហើយតែងជួញចិត្តធ្វើឱ្យគំនិតនោះបានសម្រេច បានពិតប្រាកដដោយ សកម្មក្រៃលែង។ ដើម្បីងាយយល់នូវមនោសញ្ចេតនាផ្សេងៗដែលរមែងកញ្ជ្រោកបោកបោះអាត្ម័នយុវជននោះ ទើបសូមនាំរឿងនេះមក និទានដូចតទៅ៖

ថ្ងៃអាទិត្យ! អរុណចាប់លាបពណ៌ក្រហមទុំទៅលើជើងមេឃខាងកើត។ ក្នុងសយនដ្ឋានមួយនៃវិទ្យាល័យស៊ីសុវត្ថិដែលសេចក្តី ស្ងប់ស្ងាត់គ្របដណ្តប់នៅឡើយ ព្រោះមិនទាន់ដល់ម៉ោង សម្លេងខ្សឹបខ្សាវចាប់ឮខ្សៀវៗពីគ្រងនេះបន្តិចត្រង់នោះបន្តិច។ មាត់មាន់ងាវ បង្កូសបែបបទរឹងអន្លាយក្នុងពន្លឺស្រាងៗនៃព្រហាម។ សេះសំគមដែលទាញរទេះដឹកបន្លែមួយអន្លើ និងស្បែកជើងឈើចិនកន្តាំងបាននាំ គ្នាវាយផ្ទៃផ្ទួលចាក់ជំរុំសូរភ្លឹបផ្លាបៗ ឮក្រោកក្រាក។ កងទ័ពក្អែកចេញពីទ្រនុំដើមអម្ពិល ខ្វកកេកកាកៗ លាន់រំពងហើយហើរឆ្ពោះទៅ ទិសខាងលិចដែលពន្លឺពពកធំៗ ដេកទ្រមក់ត្រាំក្នុងកម្ទិលច្រអូសនៅឡើយ។



មួយសន្ទុះក្រោយមក សួរអ្នកយាមទ្វារទឹកច្រើករៀនអាកាសពណ៌ខៀវនៃព្រឹកព្រហាម ហើយសួរសព្វហោកញ្ជៀវក៏ផ្ទះឡើង ដូចចិនអុជជានិសេនអ្នកតា។ អ្នកខ្លះចាប់ប្រយុទ្ធនឹងសង្កើតដោយយកស្បែកជើងឈើវាយបំពៀបប្រាមិត្រដែលបានស្រូបយកឈាមពី ពេលយប់ ទៅលើក្តារត្រព្យដូងជាង។ ក្នុងសម័យនោះមិនបានស្គាល់ច្បាស់នៅឡើយទេ នូវការប្រើប្រាស់ដេតេសម្រាប់សម្លាប់សត្វល្អិត។ អ្នកខ្លះទៀតប្រជុំគ្នាសប់បាល់ឡុងព្យកិតៗ ហើយមួយពួកផ្សេងដទៃ ក្រមាមួយវណ្ណនៅចង្កេះនាំគ្នាប្រមូលខោអាវយកទៅបោកនៅក្បាល ម៉ាស៊ីនទឹកក្រោយ “ដីត្បាញ”។

សូទ្រហឹងអឹងអាចបានដាស់ **ទីហ្សាវុធ** ភ្នាក់ពីដំណេកក្រោកឡើង ប្រមូលក្រសោបជើងមុងពាក់ទៅលើដំបូលរួច ហើយក៏តាំង អង្គុយសញ្ជប់សញ្ជឹងនៅលើគ្រែដោយមានមុខស្ងួតស្ងប់ ក្មេងកម្លោះនេះនឹកគួរដល់នារី ដែលកាលពីល្ងាចមិញវិទ្យុបាននាំមកនូវសម្លេងថ្នាំ ដូចកែវទិព្វ។ នៅជិតសយនដ្ឋាន គឺនៅម្ខាងវិថីហ្វ្រង់ស្វាងហុងតែន អ្នកម្ចាស់ផ្ទះមួយបានបើកស្តាប់ចម្រៀងសិល្បករិនិសៀមពីឆ្នាំ១៩៩០ ល្វើយ។ គឺសម្លេងនេះហើយដែលមកប្រលោមបំពេរអាត្មា **ទីហ្សាវុធ** ដែលស្រែកឃ្លាននូវការម្នាស់។ ចៅមាណពស្តាប់ពុំបានច្បាស់នូវ ទំនុកច្រៀងទេ តែសាច់ពិរោះ ដែលមានផ្គត់ទូលាយល្វើយល្វើយ បានគួរព្រលឹងឱ្យអណ្តែតអណ្តូងក្នុងមណីយដ្ឋានមួយនារីមានស្នាម លំយ។

សៀវភៅដាក់លើដើមទ្រូង ទៀនលើក្បាលដំណេកឆេះចោលទទេ អ្នកកម្លោះតែងបង្ហើរគំនិតទៅទីឆ្ងាយដោយមនោរម្យ។ បិតក្នុង សភាពយ៉ាងនេះ ចិន្តាតែងនឹកគួរពីចម្ងាយនូវសោភណភាពនៃសិល្បករិនិ។ ម្ល៉េះសមនឹងនាងមានមុខមូលពេញ មានភ្នែកខ្មៅថ្លាយង់ ដែលមានរាមត្របកភ្នែកទន្ធនាំចាំការមានសក់ខ្មៅលើបទម្នាក់រលកអង្កាញ់មកលើស្នា ពណ៌សណ្តែកបាយ ហើយជានឹងសម្រាប់ កញ្ជឹងកដែលកម្រើកចុះឡើងដោយសមសួនធ្វើឱ្យក្បាលរាគ្យឱ្យគយគន់ បីដូចដើមស្នាយោលផ្កាលើស្នាឆ្អឹងក្នុងក្រវែងខ្យល់ជំនោរ។ ម្ល៉េះ សមនាងមានបបូរមាត់ពណ៌ផ្កាឈូកដែលបិទហើយបើក ដើម្បីបង្ហាញឱ្យឃើញធ្មេញសថ្លាដូចផ្កាថ្មីលា។ ម្ល៉េះសមនៅលើទ្រូងអាវព្រៃ សាច់ម៉ដ្ឋខៃ កាត់ដេរឡើងប្រណិតទុកឱ្យស្នាទៅរាងប៉ោងក្បាលលើឱវ៉ា នាងពាក់បណ្តាងពេជ្រដែលដេញស្នើភ្លើងភ្លឺព្រាយ។

ទីហ្សាវុធ ស្តាប់សម្លេងច្រៀងក្នុងរាត្រី ហើយស្រមៃឃើញជាក់ច្បាស់ដូចទល់មុខគ្នានូវរូបឆោមនារីដែលមានសម្តីពិរោះក្រអៅ។ សិស្សលីសេមិនដែលគិតដល់ម្តងណាសោះថា រមណីវត្តនេះអាចចេញបានជារូបរាងមួយដែលធម្មជាតិពុំមានសប្បុរសធម៌ដើម្បីតុបតែង យ៉ាងនោះទេ។ បើអ្នកណាចង់ក្តាល់ក៏ **ទីហ្សាវុធ** ហ៊ានក្តាល់ដែរ សម្លេងបរិសុទ្ធតតមន្ទិលឥតស្រាំ ឥតឆារយ៉ាងនេះប្រាកដជាពុំមែនចេញពី អង្គខ្លួនក្រងក្រងបានឡើយ ! កំពុងតែយល់សប្តិទាំងភ្នែកបើកយ៉ាងនេះស្រាប់តែវិទ្យុឈប់ស្ងាត់ឈឹង អន្ទះអន្ទែងក្រហាយក្រហល់ ក្រែលែង **ទីហ្សាវុធ** បិទសៀវភៅគណិតសាស្ត្រដែលខ្លួនមានបំណងបញ្ចប់មេរៀនមួយ ហើយចាប់កម្រងកំរិតនៃន្ទមកអានវិញ។ នាយកម្លោះ បើកក្របជញ្ជក់ម្តងទៀតនូវសាច់កាព្យ “ឡឺសូល” របស់អំលប្រិដដីមុស្សត៍។ មួយសន្ទុះក្រោយមក លុះបានផ្តុំពន្លត់ទៀនរួចស្រចហើយ សេចក្តីលង់លក់ក៏ស្រូបគំនិតចិន្តាចៅមាណព ទៅក្នុងសកលសុបិន្តយល់សប្តិ។

ប៉ុន្តែនៅព្រឹកថ្ងៃអាទិត្យ កម្លាំងដែលភ្ជាប់អង្គុយ **ទីហ្សាវុធ** យ៉ាងយូរនៅលើគ្រែពីការដ្ឋានដែលវិញ្ញាណប្រតិស្នឡើងក្នុងពេលដែល ដេកលក់។ ថ្ងៃវើដឹងថាជាការភូតកុហក ថ្ងៃវើជាភ្នំសង្ឃឹមក្លែងក្លាយដែលភ្លឺព្រោងព្រាយតែមួយភ្លែតដូចផ្នែកបន្ទោរតែកម្លោះយើងនៅតែ សញ្ជឹងគិតទៅរកដោយសប្បាយផង ឈឺអួលផ្សាផង។ ជាប្រក្រតីសុបិន្តនិម្មិតជាតំណនៃប្រាកដនិយម។

យល់សប្តិនោះបានបន្តប្រាប់ **ទីហ្សាវុធ** ថាមានរថយន្តដំបូលផ្លិតដែលមាននារីទីត្រួយចិត្តជាអ្នកបើកបរ ឯខ្លួនអ្នកកម្លោះឯងអង្គុយ នែបនិក្សក្របជានិស្សកម្មអង្គុយល្អ រកនិយាយពុំបាន។ រថយន្តបង្វិលខ្លួនជូរខ្សៀកលើថ្នល់ចាក់ដីដែលមានគគីរខ្ពស់ត្រសែដុះអមហែសង ខាង។ លុះដល់ទីថ្នល់ខ្លែងប្រទាក់គ្នា ឡានបត់តម្រង់ទៅរកភ្នំដែលព្រះអាទិត្យពេលល្ងាចកំពុងយកមាសស្រោបលើកំពូល។ លលកមួយគូ ផ្តើរនឹងឡាន ស្ទុះហើយយ៉ាងលឿនដោយទទះស្លាបញ្ជាប់ខ្មាញ់។ **ទីហ្សាវុធ** ក៏យកដៃទៅបបោសអង្អែលស្នាទន្ធជាមិញ។

រថយន្តឈប់ភ្ញៀវនឹងជើងភ្នំមានថ្មធំៗ ដែលភ្លៀងនិងធាតុអាកាសបានធ្លាក់ជារូបសត្វរស់នៅក្នុងសម័យបុព្វបុរិសាស្ត្រ។ គូ សង្ស័យទំនើបអង្គុយលើថ្មដារមួយផ្ទាំងនៅចំពីមុខបឹងទឹកថ្លាដែលក្នុងទីនោះ ព្រះសុរិយាកំពុងទាញពន្លត់នូវការស្ទើរបស់ខ្លួនម្តងមួយៗ។ ប្របកផ្កាព្រលឹតដែលរីករហង់ក៏ញាប់ញ័រព្រើព្រួច ព្រោះសុភីវាតបក់មកថ្នាក់ថ្មម។ កូនត្រីរស់ល្អិតៗពណ៌ក្រហមរងាលនៅហែបរហែលចន្លោះ ដើមស្នា ដែលកំពុងយោលបង្អួតគ្នានូវរថភ្លៀងលឿងឆ្មៅ និងត្រកូនផ្កាពណ៌ស្វាយដែលកំពុងបោះដៃរកគ្នារវាម។ រនាវស្លាបពណ៌ជម្នុំ



វិញ្ញាណកម្មជាតិនៅបែបមាត់បឹង ដើម្បីជាអាហារបង្កើយមុនពេលវិលវកទ្រន់។ មួយសន្ទុះក្រោយមក បក្សីជើងវែងស្ទុះហើរទាំងគ្នា ឆ្ពោះទៅទិសខាងលិច ឯអាកាសក៏ធ្លាក់ត្រជាក់ស្រួត។

“ទិនករល្អថ្លារលាយសូន្យសល់តែម្តប់ក្រអូបឈ្នួល”¹ **ទីហ្សាវុធ** ខ្សឹបកាព្យនេះរបស់កវីបារាំងម្នាក់ ដែលខ្លួនពេញចិត្តហើយស្ងើចក្រែលែង។ ហ្វូងជើងចេញពីគុហាភ្នំយកស្លាបល្អិតជ្រាយវាយអាកាសប្រផេះនៃរាត្រីកាល។ ដោយមានសត្វនេះមួយហើរឆាប់មកជិតនាងពេក យុវតីតក់ស្លុត គេចរកជម្រកពូនភ័យនាដើមទ្រូងនៃនាយកម្លោះ។

មកដល់ត្រឹមនេះសុបិន្តក៏អន្តរធានបាត់ទុកឱ្យ **ទីហ្សាវុធ** អល់ដក ព្រោះសុភមង្គលស្រពិចស្រពិលនេះ នាំឱ្យរសាប់រសល់ខ្ទល់ក្នុងចិត្តពន់ប្រមាណ។

ទីហ្សាវុធ ជាសិស្សខស្សាហ៍ មានប្រាជ្ញាល្អស្រស់នៅថ្នាក់ទីពីរនៃមធ្យមសិក្សា។ អ្នកកម្លោះចូលចិត្តរៀនជីវភាសាណាស់ ហើយតែងបានលេខ បានទីល្អៗក្នុងវិជ្ជាភាសាអង់គ្លេស បារាំង និងខ្មែរ។ មួយទៀតដោយបានជាវចនានុក្រមបារាំង-សៀមមួយក្បាលមកទុកមាណពក៏ខំសិក្សាភាសាជិតខាងនោះទៀតក្នុងឱកាសទំនេរ។ ដូចខ្មែរទាំងពួងដែរ អ្នកកម្លោះតែងសរសើរថា ភាសាសៀមមានសម្លេងពិរោះ។ ហេតុនេះហើយបានខំព្យាយាមទាល់តែអានសៀវភៅបានខ្លះ ថ្វីបើនៅរឹងមាត់និយាយពុំសូវច្បាស់ ព្រោះដាក់ខ្យល់ខ្ពស់ទាបពុំត្រូវ។

ប៉ុន្តែសិស្សនេះពុំសូវចូលចិត្តវិទ្យាសាស្ត្រទេ។ ក្នុងពេលរៀនរូបសាស្ត្រ ឬគណិតសាស្ត្រ ព្រលឹងតែងអណ្តែតអណ្តូងទៅឆ្ងាយ។ មួយទៀតពាក្យដែល **ទីហ្សាវុធ** និយាយច្រើនដូចក្នុងសៀវភៅពេក បានជាសាស្ត្រាចារ្យខាងវិទ្យាសាស្ត្រតែងស្តីបន្ទោសជាញឹកញាប់ថា ខ្លះសេចក្តីជាក់លាក់។ ទោះជាយ៉ាងនេះក៏ដោយ អ្នកកម្លោះតែងព្យាយាមណាស់ ហើយចាត់របៀបប្រើពេលយ៉ាងទៀងទាត់។ ថ្វីបើទើបតែចាប់រៀនអង់គ្លេស តែអាចនិយាយភាសានេះបានខ្លះ ហើយអានទស្សនាវដ្តីអាមេរិកកាំង ឬប្រលោមលោកអង់គ្លេសក្នុងការប៉ូលីស ឬផ្សេងទៀតបានធូរបង្ហូរ។ ជាធម្មតាក្មេងនេះអានទាំងអស់មិនថាអ្វីជាអ្វីទេ ចេះតែចង់ដឹង ចង់យល់ជានិច្ច។ បើគេនិយាយអំពីនយោបាយក្តី រឿងកុនក្តី អក្សរសាស្ត្រក្តី **ទីហ្សាវុធ** ចេះជូនយោបល់ ចេះអធិប្បាយដោយពិរោះ ហើយអ្នកផងចូលចិត្តស្តាប់ណាស់ដោយឃើញថា ជាក្មេងមានគំនិតជ្រៅ មានចិត្តទន់ ពួកម៉ាកទាំងឡាយតែងស្មោះស្ម័គ្ររាប់រកដោយសមានចិត្ត ប្រសិនបើទៅលើបលើមជ្ឈដ្ឋានមួយថ្មី **ទីហ្សាវុធ** សម្លឹងហើយស្តាប់មួយសន្ទុះ ក៏ច្លឹងឈ្ងេងយល់ភ្លាមថា ពពួកជននោះមានប្រាជ្ញាត្រឹមនេះ ជម្រៅត្រឹមនោះ។ តមកក៏តាំងលែសំដីប្រមាណពាក្យឱ្យបានសមល្មម តែអ្នកទាំងនោះរីករាយចង់ស្តាប់។ ទោះនៅចំពោះមុខមនុស្សមានកិរិយាយ៉ាងណាក៏ដោយ អ្នកកម្លោះចេះរកពាក្យមកថ្លែងកម្សាន្តលេងបានពុំខានឡើយ។ ទាំងនេះ ត្បិតមានបំណងតែមួយ គឺមិនចង់ឱ្យអ្នកផងឈឺចាប់ ឬថ្នាក់ថ្នាលក្នុងចិត្តដោយសារខ្លួនព្រោះខ្លួនសោះឡើយ។

ទីហ្សាវុធ ជាអ្នករហ័សខឹងបន្តិច ប៉ុន្តែចេះទប់មាត់ទប់កបាន មិនឱ្យក្លាយទៅជាច្រឡោតដល់ទៅស្រែកទូទូទាញនោះទេ។ បើឃើញមិត្តណាចេះស្រាកស្រួលនឹងខ្លួន ចៅមាណពយើងមានចិត្តរីករាយនឹកគុណគេពុំភ្លេចទេ តែបើគេធ្វើព្រងើយកន្តើយ ឬរំលោភត្រង់ណា ចិត្តអ្នកកម្លោះក៏ថ្នាក់ថ្នាលគ្មានគ្នាញ់មិនងាយនឹងរសាយបានឡើយ។ ក្នុងពេលរៀបចំមុខកិច្ចការសិក្សា **ទីហ្សាវុធ** ខំផ្ចិតផ្ចង់មិនឱ្យពួកម៉ាកកើតរំខានដល់ខ្លួនសោះ ចំណែកខ្លួនវិញក៏មិនអត់ខិនដល់ភ្លើងណាដែលធ្វើឱ្យមានអំពល់បានឡើយ។

ទីហ្សាវុធ ចូលចិត្តកវីនិពន្ធបារាំងណាស់ តែមិនស្រឡាញ់ពួកបុរាណលើសពួកទំនើបទេ ឱ្យតែរបស់ទន់ត្រជាក់បរិបូណ៌ដោយមនោសញ្ចេតនាចុះមុខជារាបអានពុំខានឡើយ។ សិស្សនេះតែងសេចក្តីបានយ៉ាងធូរ បើកាលណាត្រូវការនិយាយពីដួងចិត្ត ពីមនោសញ្ចេតនា។ ប៉ុន្តែសាច់និពន្ធប្រែដារដឹបដុបទៅវិញ ក្នុងពេលដែលនិយាយអំពីការណ៍អ្វីដែលមានគ្រាតត្រឹម។ ក្នុងវិស្សមកាល អ្នកកម្លោះតែងសរសេរសំបុត្រជាច្រើនច្បាប់មានសេចក្តីទន់ភ្លន់ទៅរកមិត្តសំឡាញ់។ ប្រសិនបើអ្នកនោះឯង ឆ្ពោះឆ្ពាយពុំបានតបវិញទេ មុខតែ **ទីហ្សាវុធ** រងសេចក្តីឈឺចាប់ក្រែលែង។

មួយទៀត ចៅមាណពចេះលើកកំណាព្យស្រងេះស្រងោចបរិបូណ៌ដោយសេចក្តីស្នេហា។ ចំពោះគុណជាតិនេះ អ្នកកម្លោះបានក្រេបសោភណភាពតែដោយសៀវភៅ ដោយប្រលោមលោក និងដោយភាពយន្តប៉ុណ្ណោះ។ **ទីហ្សាវុធ** តែងអានដោយចាប់ចិត្តនូវរឿងនានា

¹ “le beau jour n’est rien que son ombre odorante” H. de Régnier



យោបល់គ្នាដោយប្រៀបធៀបការប៉ិនប្រសប់អ្នកដើរតួរកុន ស្រី-ប្រុស ហើយសើចេញស្រួលសប្បាយ **ទីហ្សាវុធ** ជូនឧទាហរណ៍ដោយធ្វើត្រាប់ អ្នកដើរតួរចារាំងម្នាក់យ៉ាងក្រមាច់ក្រមើមនាំឱ្យសើចេញច្រាវទទួលឡើង។

មិនប៉ុន្មាននាទីក្រោយមក កណ្តឹងអគ្គិសនីពាង “ដេអិន” វាទីវន្តាន់ ឯទ្វារដែកខាងមុខក៏បើកញែកជាពីរផ្នែករួចចូលគ្រឿង។

ទីហ្សាវុធ ក្រោកឈរឡើងស្មើនឹងគេដែរ ក៏ឧទាន៖

នៅតែមួយអាទិត្យទៀតទេ យើងដល់ពេលឈប់ចូលឆ្នាំចិនហើយ..... មកដល់ត្រង់នេះអ្នកនិពន្ធសូមបើកវង់ក្រចកមួយ ដើម្បី សូមឱ្យអ្នកអានអភ័យទោស ដោយបានថ្លែងរៀបរាប់វែងបន្តិចអំពីបរិយាកាសនៅវិទ្យាល័យស៊ីសុវត្ថិក្នុងឆ្នាំ គ.ស ១៩៣៩ ហើយអំពីកិរិយា ទឹកចិត្តអ្នកកម្លោះ **ទីហ្សាវុធ**។ ប៉ុន្តែអ្នកនិពន្ធយល់ថាជាការចាំបាច់ណាស់ ដើម្បីងាយយល់រឿងដែលហូរល្អិតតាមនារីនៃជីវិតដែលលើកមក ពណ៌នាក្នុងគ្រានោះ។





២១១

យល់សម្តីគ្រប់គ្រាយជាការពិតមួយដងមួយកាលដែរ

កាលពីយប់មានភ្លៀងមួយមេធំ។ ភ្លៀងធ្លាក់ក្នុងរដូវនេះ ជាការចម្រើនដៃវិស័យស្រូវ។ ទឹកល្អក៏ខ្វល់កាត់ក្នុងជង្កុក និងវិថីនៃ ក្រុងបាត់ដំបង។ នៅពេលបៀបភ្លឺ ទីហ្សាវុធ ទុំបន្តើតលើម៉ែកដែលដឹកវាលីសខ្លួនមួយផងបានសំដៅឆ្ពោះទៅស្ថានីយ៍ថតភ្លើង ដើម្បីធ្វើដំណើរ កម្សាន្តជាមួយគ្រួសារនាភូមិអូរតាគី ក្នុងអំឡុងពេលឈប់បុណ្យចូលឆ្នាំរួច អ្នកកម្លោះក៏បានមកស្នាក់អាស្រ័យនៅផ្ទះបងប្អូនក្នុងក្រុងមួយ យប់ ដើម្បីក្រោកមកជិះរថភ្លើងឱ្យបានទាន់ពេលព្រោះត្រូវចេញដំណើរពីព្រហាមស្រាងៗ។

យានតូចបានបត់កាត់ចូលតាមថ្នល់ត្រង់ទៅស្ថានីយ៍។ ផ្លូវនេះមានទឹកដក់តាមក្រឡកច្រើនអនេក ព្រោះខ្វះការជុសជុលជា យូរយារណាស់មកហើយ។ ផ្ទៃថ្នល់ជាកកស្ទិកដូចបាយម៉ាន។ ស្រាប់តែមានរថយន្តប៊ីហ្សូ ៤០២ មួយបរយ៉ាងលឿនជៀសហួសទៅដោយ បាចទឹកកខ្វក់មកលើអ្នកដែលវាររតើមៗ។ អ្នករឹមកក់តាំងជេរប្រទេច។ ឯទីហ្សាវុធ បានសម្លឹងមើលលេខឡាន ហើយស្គាល់ជាក់ជារបស់ អ្នក សៅវ័ប្ប។

ស្រ្តីនេះជាប្រពន្ធមួយគូ ក្នុងចំណោមប្រពន្ធច្រើននាក់ របស់ ពញាភទាវ អតីតទេសាភិបាលបាត់ដំបងក្នុងសម័យអាណាចក្រ សៀម។ ក្រោយមក ក្នុងគ្រាផែនដី “ភ័ន្តប្រៃ” បាត់ដំបងត្រូវបានមករួបរួមក្នុងអាណាចក្រខ្មែរវិញ អ្នក សៅវ័ប្ប ក៏រត់ភៀសខ្លួនជាមួយចង្កោម ប្រពន្ធនាទៀតៗ ដើម្បីទៅតាមស៊ីបុណ្យ “លោកម្ចាស់” ជាស្វាមីដ៏ប្រទេសសៀមទៀត។ ដោយបានរួមវាសនាចែកហ៊ុនគ្នាជាមួយស្រ្តីដទៃទៀត ផង អ្នក សៅវ័ប្ប ក៏ទទួលបានកូនស្រីមួយ កូនប្រុសមួយពី ពញាភទាវ មួយអន្លើ និងទ្រព្យសម្បត្តិជាមរតកយ៉ាងក្រាស់ក្រៃល។ ឥឡូវនេះ អ្នក សៅវ័ប្ប រំលៀកខ្លួនត្រឡប់មកចូលដៃលក់ណែតវិញហើយសង់ផ្ទះថ្មីមួយស្តីម៉ែស្តែកំណាចនៅភូមិវត្តលៀប។

អ្នក សៅវ័ប្ប ក្តីបុត្រាបុត្រីគាត់ក្តីដែលអ្នកបាត់ដំបងហៅដោយគោរពថា “យុន” ៗ នោះតែងចេញបង្អួតឱ្យអ្នកផងកោតថា ខ្លួនជា អ្នកមានទ្រព្យ ជាអ្នកអម្បូរខ្ពស់ ហើយជាអ្នកធ្លាប់នៅទីក្រុងធំៗ។ នៅក្នុងផ្ទះគាត់ដែលតុបតែងដោយវត្ថុច្រើនស្តែកស្តុះ ឥតសមសួនសោះ គឺមានប្រើសុទ្ធតែរបស់ថ្លៃៗឱ្យគេស្ងប់ស្ងែងដូចជា ផ្តិលមាស ប្រអប់ស្នាមាសជាដើម។ ថ្វីបើគាត់មានអាយុហាសិបប្លាយទៅហើយ គាត់នៅ ស្លៀកខៀវពណ៌ស្រស់ៗមុខគាត់ទទះម្សៅរទូសៗ ជើងគាត់ពាក់ស្បែកជើងផ្ទុខ្មៅ ចុងស្រួចហើយងឡើងលើ ហើយគាត់ដើរកែក្រាយខ្នង បន្ទេរមកក្រោយបន្តិចភ្នែកសម្លឹងទៅឆ្ងាយមានប្រុសខ្ពស់ក្រអឺតបែបចង់សម្តែងឱ្យឃើញថា ដីនេះ ទីនេះ កាលពីដើមមិញជារបស់ប្តីអញ គឺ នៅជារបស់ខ្លួនអញខ្លះដែរ។

ចំណែកឯកូនប្រុសគាត់ ជើងខោព្រៃខ្មៅធំៗប៉ុនការុងអំបិល ហើយពាក់អាវព្រៃអន្លូញតាញាក់ធំៗ ពណ៌ខៀវក្រហម ថ្ងៃៗឡើង គិតតែពីបើកឡានដើរជល់ត្រីក្រឹម ឬជល់មាន់ ហើយយប់ៗឡើង ដើរចេញស្រីជាមួយដៃគូត្បាញអាយពីរបីនាក់។ រីឯ “យុន” ស្រីវិញអស្ចារ្យ ហើយ ដឹងតែប្រកបតែម្តង ជិះកង់ជិះម៉ូតូតែងខ្លួនភោគារកគ្មានពីរទេក្នុងដែនបាត់ដំបង! យុនឯលិច យិនឯកើត អ្នកដងស្ទឹងសង្កែកាំង ស្មារតី ដោយមិនដែលឃើញសោះនូវសេចក្តីហឺហាចម្តែកដល់ម្ល៉េះឡើយ ត្បិតសម័យនេះពុំដែលមានស្រ្តីមានពូជអម្បូរណាហ៊ានជិះ ទោចក្រយានឡើយ។